

Pracovní materiály k aktualizaci programu Personální kancelář Platy a k semináři Platové předpisy 2026

Výpočty a grafická znázornění jsou pouze orientační v nominálních číslech:

- na doplatek nejnižší úrovně zaručeného platu mají vliv i další složky platu, jako jsou osobní příplatky, odměny, příplatky za vedení apod., které nejsou vždy v příkladech zahrnuty
- doplatek do nejnižší úrovně zaručeného platu je vždy záležitostí výplatního lístku, nikoliv platového výměru!!!
- v platových výměrech se uvádí vždy tarif dle zaměstnanci příslušné a platné přílohy (platové tabulky) NV 341/2017 Sb., nikoliv výše zaručeného platu!!!

Sdělení MPSV č. 356/2025 Sb., o vyhlášení minimální mzdy, nejnižších úrovní zaručeného platu (16. září 2025)

Nejnižší úroveň minimální mzdy pro rok 2026 je **22 400 Kč** za měsíc = 1. skupina prací

Skupina prací	Hodinová 2026	Měsíční 2026	Platové třídy
1	134,40 Kč	22 400 Kč	1. a 2.
2	161,30 Kč	26 880 Kč	3. až 5.
3	188,20 Kč	31 360 Kč	6. až 9.
4	215,10 Kč	35 840 Kč	10. až 16.

Příklady doplatků do platových tarifů (bez ostatních složek platu) v jednotlivých skupinách zaručeného platu

Doplatek do výše zaručeného platu v platové tabulce č. 1 (12. platový stupeň, plat v rozpětí)					
	1. skupina prací		2. skupina prací		
Stupeň	1	2	3	4	5
12	18 840	20 180	21 630	23 150	24 910
Zaručený plat	22 400	22 400	26 880	26 880	26 880
Doplatek	3 560	2 220	5 250	3 730	1 970

Doplatek do výše zaručeného platu v platové tabulce č. 1 (1. platový stupeň, plat dle započitatelné praxe)				
	3. skupina prací			
Stupeň	6	7	8	9
1	18 750	20 080	21 530	23 110
Zaručený plat	31 360	31 360	31 360	31 360
Doplatek	12 610	11 280	9 830	8 250

Doplatek do výše zaručeného platu v platové tabulce č. 1 (5. platový stupeň, plat dle započitatelné praxe)				
	4. skupina prací			
Stupeň	10	11	12	13
1	28 290	30 460	32 730	35 240
Zaručený plat	35 840	35 840	35 840	35 840
Doplatek	7 550	5 380	3 110	600

Ilustrativní příklady výpočtu doplatku do výše zaručeného platu:

Příklad 1:

Kuchařka (nástup do zaměstnání 1.9.2025, bez předchozí praxe)

platový tarif 18 750 Kč (tř. 6, stupeň 1, tabulka č. 1)

osobní příplatek 2 000 Kč (přiznán od 01.10.2025),

zaručený plat 2026. 3. skupina **31 360** Kč/měsíc, 188,20 Kč/hod.

plat za leden 2026 – odpracováno (vč. svátku) 136 hodin, 40 hodin čerpání dovolené:

- a) platový tarif 14 488,64 Kč $[18\,750/176 \cdot 136]$
osobní příplatek 1 545,45 Kč $[2\,000/176 \cdot 136]$
doplatek do zaruč. platu **8 198,64** Kč $[(31\,360/176 \cdot 136) - (14\,488 + 1\,545)]$
náhrada platu za dovolenou 7 528 Kč $[40 \cdot 188,20 \text{ Kč/hod} \cdot]$
HRUBÝ PLAT CELKEM **31 761 Kč** (31760,73)
- b) platový tarif 14 488,64 Kč $[18\,750/176 \cdot 136]$
osobní příplatek 1 545,45 Kč $[2\,000/176 \cdot 136]$
mimořádná odměna **5 000 Kč**
doplatek do zaruč. platu **3 198,64** Kč $[(31\,360/176 \cdot 136) - (14\,488 + 1\,545 + 5\,000)]$
náhrada platu za dovolenou 7 528 Kč $[40 \cdot 188,20 \text{ Kč/hod} \cdot]$
HRUBÝ PLAT CELKEM **31 761 Kč** (31760,73)
- c) platový tarif 14 488,64 Kč $[18\,750/176 \cdot 136]$
osobní příplatek 1 545,45 Kč $[2\,000/176 \cdot 136]$
mimořádná odměna **10 000 Kč**
doplatek do zaruč. platu **nevznikl** $[31\,360/176 \cdot 136 < 14\,488 + 1\,545 + 10\,000]$
náhrada platu za dovolenou 7 528 Kč $[40 \cdot 188,20 \text{ Kč/hod} \cdot]$
HRUBÝ PLAT CELKEM **33 563 Kč** (33 562,09)

*) průměrný výdělek zjištěný z údajů za 4. čtvrtletí 2025 činil **165,45 Kč**, dle § 357 odst. 1 zákoníku práce **musí být ovšem použit průměrný výdělek ve výši 188,20 Kč:**

"Jestliže je průměrný výdělek zaměstnance nižší než minimální mzda (§ 111) nebo příslušná nejnižší úroveň zaručeného platu (§ 112), na kterou by zaměstnanci vzniklo právo v kalendářním měsíci, v němž vznikla potřeba průměrný výdělek uplatnit, zvýší se průměrný výdělek na výši odpovídající této minimální mzdě nebo příslušné nejnižší úrovni zaručeného platu; to platí také při uplatnění pravděpodobného výdělku (§ 355)."